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Neeme Järvi: Nechte se pfiekvapit! 

Tady v Pärnu vypadáte tak ‰Èastnû
a odpoãatû. To musí b˘t místo va-
‰eho srdce!
Jak by ne! Trávil jsem tu letní ãas
od maliãka, protoÏe moje matka,
která se narodila v roce 1901, byla
odsud. Já jsem se tu uÏ nenarodil.
Matka vyrÛstala v dobách tuhého
carismu, a v nás Estoncích je ulo-
Ïena jak ruská nadvláda, tak sedm
set let té nûmecké a tfii sta let
‰védské. A potom Sovûtsk˘ svaz…
Jen dvakrát jsme byli svobodní
a stále se z na‰í svobody tû‰íme.
I to je dÛvod, proã byl pfied sto pa-
desáti lety v Tartu zaloÏen festival
písní. U jeho zrodu stáli národní bu-
ditelé Lydia Koidula a Johann Vol-
demar Jannsen. PfiibliÏnû pfied sto
lety byla vyhlá‰ena nezávislost Es-
tonska. A stalo se to v Pärnu, kde
prohlá‰ení 23. února 1919 pfieãetl
prezident Ants Piip. V Pärnu probí-
halo mnoho hudebních festivalÛ.
Jmenovaly se rÛznû – Festival Davi-
da Oistracha (David Oistrach i Dmit-
rij ·ostakoviã zde pravidelnû trávili
letní dovolené – pozn. aut.), pak
Järvi festival, nyní Pärnu festival.
Ale na jménu nezáleÏí. DÛleÏité je,
jaká muzika se tu hraje a kdo se tu
s k˘m potká.

Pfied nûkolika lety sem zaãali jez-
dit i va‰i synové – známí dirigenti
Paavo a Kristjan.
A proã? Aby tu mohli uskuteãnit to,
na co jinde nenajdou ãas ani pod-
mínky.

V˘znamnou souãástí festivalu jsou
dirigentské kurzy.
Bûhem trvání festivalu, kter˘ se pod
názvem Pärnu festival koná od r  oku
2010, sem pfiijíÏdûjí mladí dirigenti
z celého svûta. Uãím je jiÏ dlouho,
bûhem v‰ech festivalÛ, aÈ se jmeno-
valy jakkoliv. SjíÏdûjí se sem mladí li-
dé z Japonska, âíny, Ameriky, Aus-
trálie, Ruska a celé Evropy.

Co podle vás dûlá dobrého dirigen-
ta v˘jimeãn˘m?
V první fiadû musí milovat hudbu.
A pak by mûl vûdût, jak ovládat ru-
ce, obliãej, a musí dokonale znát
partituru. V‰imnûte si, Ïe Ïádn˘ z vy-
nikajících dirigentÛ nikdy nebyl kopí-
rován. To ne‰lo, protoÏe byli jedineã-
ní. Mravinskij byl Mravinskij, já jsem
já a Paavo rovnûÏ. Neexistují Ïádná
omezení, co se t˘ãe tempa, frázová-
ní, smykÛ, prostû proto, Ïe Ïijeme

a tvofiíme v souãasnosti, a co bylo
pfied tfiiceti padesáti lety, je minu-
lost. Tu nesmíme napodobovat.

Dá se dirigování nauãit?
Dirigování není pfiíli‰ ãitelná profe-
se. Víte, co v‰echno je kolem? Mu-
síte mít pfiedev‰ím dobrou ‰kolu…
Ano, vím, co chcete podotknout –
já jsem mûl ‰tûstí, Ïe jsem studo-
val na vynikající Leningradské kon-
zervatofii – od roku 1955 do roku
1960. Bylo to u profesora Nikolaje
Sergejeviãe Rabinoviãe. O nûco
 pozdûji jsem se setkal s legendár-
ním Jevgenijem Mravinsk˘m, u kte-
rého jsem absolvoval. Mravinskij
byl ‰éfem Leningradské filharmo-
nie, kterou v té dobû také dirigovali
Kurt Sanderling a Loty‰ Arvids
 Jansons, otec Marisse Jansonse.
Nav‰tûvoval jsem v‰echny jejich
koncerty. V té dobû vystupovali
s Leningradskou filharmonií v‰ichni
v˘borní ru‰tí i zahraniãní umûlci.
Mûl jsem se od koho uãit.

Kdo vás v té dobû je‰tû ovlivnil?
Sly‰el jsem i Bostonsk˘ orchestr,
Clevelandsk˘ orchestr s Georgem
Szellem, Newyorskou filharmonii, Fi-
ladelfsk˘ orchestr a mnoho dal‰ích
svûtov˘ch tûles. Vidûl jsem Karaja-
na s VídeÀsk˘mi i Berlínsk˘mi fil-
harmoniky. To byl Leningrad v teh-

dej‰í dobû… Hodnû jsem se kama-
rádil s vynikajícími rusk˘mi umûlci,
ktefií pozdûji pfiijíÏdûli do Pärnu, ja-
ko byli David Oistrach, Gennadij
RoÏdûstvûnskij, Mstislav Rostropo-
viã, Dmitrij ·ostakoviã. To byla celá
Moskevská konzervatofi! Kamkoliv
se totiÏ hnul Oistrach, v‰ichni jeho
studenti ho následovali. Mimocho-
dem, byl jsem prvním Oistrachov˘m
uãitelem dirigování. Pfii‰el tady
v Pärnu za mnou a fiíkal: „Neeme,
nauã mû, jak mám dirigovat âtvrtou
Mahlerovu symfonii.“ – A já na to:
„To nic není, udûlá‰ takhle, potom
takhle, a hlavnû musí‰ mít lehk˘ Ïa-
ludek, aby ta hudba pûknû plynu-
la.“ Nakonec si z toho dirigování
udûlal pfiíjemn˘ dÏob. Ale váÏnû: sly-
‰el jsem ho krátce pfied jeho smrtí
dirigovat Concertgebouworkest
a byl v˘born˘. BohuÏel na tomto ni-
zozemském turné zemfiel. Nikdy na
nûj nezapomenu. VÏdycky jsme se
spolu mûli krásnû. Jako vÏdycky,
kdyÏ provozujete hudbu s dobr˘mi
pfiáteli.

Je to podobné, jako kdyÏ jste tady
v Pärnu se sv˘mi syny Paavem
a Kristjanem? Urãitû je to velká
radost, kdyÏ se jinak bûhem 
sezony moc nevidíte.
V první fiadû obdivuji, ãeho mí syno-
vé dosáhli v hudebním svûtû. Kam-

koliv pfiijedete, tam znají jméno
 Paavo Järvi nebo Kristjan Järvi. Ale
nûco vám povím. Jsme jedna rodi-
na. A spojuje nás jedna vûc – diri-
gování. Pro mû je v interpretaci, ne-
bo v dirigování, chcete-li, nejdÛleÏi-
tûj‰í kvalita. Hudební tvorba, to ne-
ní jen nûjaké mlácení, nûjaká for-
mální vûc, je to urãit˘ druh magie,
kter˘ nedovedete popsat. Napfiíklad
Paavo, ‰éfdirigent mnoha dobr˘ch
orchestrÛ, je stále do hudby aÏ fa-
naticky ponofien. Îasnu, kdyÏ vidím,
jak rukama ukazuje nejdfiív tak (na-
znaãí umûfien˘ vodorovn˘ pohyb),
pak tak (zmûní pohyb na svisl˘)
a nakonec takhle (zamotá rukama
pfied tûlem), a ono to krásnû fungu-
je. Kristjan je úpln˘ opak. Také fa-
natik, ale do souãasné hudby, sám
tvofií, aranÏuje, zakládá orchestry,
nepostojí na místû… 

To jste mi trochu nahrál na dal‰í
otázku t˘kající se Estonského fes-
tivalového orchestru, kter˘ nejen
pro Pärnu festival zaloÏil Paavo…
To je v˘jimeãné tûleso a hned vám
objasním proã. Tvofií ho vynikající
hráãi z evropsk˘ch orchestrÛ, ãasto
vedoucí nástrojov˘ch skupin v do-
movsk˘ch ansámblech, a v˘borní
eston‰tí muzikanti, ktefií hrají v za-
hraniãí. Takové sloÏení a nasazení
nikde jinde neusly‰íte. 
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Dvû dirigentské generace. Neeme Järvi se synem Paavem na festivalu v Pärnu v roce 2014. Paavo Järvi o svém otci fiíká: 
„Je to ten nejlaskavûj‰í ãlovûk, co znám.“

S Neemem Järvim, dvaaosmdesátilet˘m estonsk˘m dirigentem, kter˘ Ïije od roku 1980 v USA, jsme se setkali v ãervenci bûhem hudebního
festivalu v estonském Pärnu, kter˘ je spjat se jménem hudební rodiny JärviÛ. Nejen atmosféra pfiímofiského letoviska, ale i moÏnost spoleãnû
trávit dny se sv˘mi syny, dirigenty Paavem a Kristjanem, a dcerou Maarikou, flétnistkou, a jejich rodinami, pÛsobí na patriarchu rodu
blahodárnû. Jeho vystoupení v úvodu festivalu bylo vfiele aplaudováno, pfiesto se tento svûtov˘ dirigent tváfiil, Ïe potlesk nepatfií jemu, ale
pouze sólistÛm a ãlenÛm orchestru. Skromnost a souãasnû noblesní sebejistotu neskr˘vá ani pfii osobním rozhovoru. „Tak vy jste z Prahy?“
zeptal se. „To je moje nejmilovanûj‰í mûsto. âeská hudba se u nás doma stále hrála ze supraphonsk˘ch desek.“ V záfií pfiijede Neeme Järvi
po mnoha letech do svého milovaného mûsta (v roce 1994 dirigoval PraÏské symfoniky na zahajovacím koncertu PraÏského jara, v roce
1998 poprvé fiídil âeskou filharmonii), aby zde s Estonsk˘m národním orchestrem zakonãil festival Dvofiákova Praha.
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Znalec ãeské hudby
a obdivovatel Prahy,
estonsk˘ vlastenec
a dirigent váÏen˘ po
celém svûtû. Srdeãn˘
ãlovûk a muÏ s velk˘m
smyslem pro humor.
A jak sám sebe
charakterizuje na
sociální síti: manÏel,
otec a dûdeãek. 
Neeme Järvi.
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âím si to vysvûtlujete?
Hudba se postupem doby stala
pouhou profesí, prací, na kterou je
nutné se dobfie pfiipravit. Ano, hud-
ba je práce. Dostáváte plat, musíte
pravidelnû zkou‰et, pfiipravovat se,
absolvovat tfieba tfii ãtyfii stejné kon-
certy v fiadû za sebou. To je vcelku
nudné. Ale ti muzikanti, které mÛÏe-
te sly‰et v Pärnu, dávají své hfie
je‰tû nûco navíc: odevzdávají se je-
den druhému, mají se rádi. Navíc
jsou to excelentní hráãi. Zvuk toho
orchestru miluju! KaÏd˘ rok se ob-
sazení trochu mûní, protoÏe nûkdo
nemÛÏe pfiijet, zase pfiijede nûkdo
jin˘, ale PaavÛv úkol je pfiipravit
tenhle orchestr na zahraniãní turné
a dÛleÏitá vystoupení. Estonsk˘ fes-
tivalov˘ orchestr není no name or-
chestr – znají ho v Lond˘nû, v Nû-
mecku, naposledy jsme byli na jafie
v Japonsku. Na‰ím úkolem je uká-
zat Estonsko, na‰i zemi, jejíÏ první
republika byla vyhlá‰ena zde v Pär-
nu, celému hudebnímu svûtu na té
nejvy‰‰í úrovni.

Cel˘ Ïivot milujete ãeskou hudbu.
Kdy jste se s ní seznámil? Kdy vás
tak uhranula, Ïe jste se stal jejím
oddan˘m propagátorem? 
âeská hudba a její interpreti byli
mou první velkou láskou. Nezapo-
menu, kdyÏ jsem si v Estonsku kou-
pil nahrávku Supraphonu s âeskou
filharmonií a Karlem ·ejnou – Mah-
lerovu âtvrtou symfonii. Nikdy pfied-
tím jsem Mahlerovu hudbu nesly‰el.
To bylo zjevení. Od té doby va‰i zemi
a ãeskou hudbu, skladatele a diri-
genty stále miluji. Vnímal jsem âes-
koslovensko jako demokratickou ze-
mi. Jen si vezmûte, Ïe v Sovûtském
svazu, jehoÏ bylo Estonsko souãástí,
zakázali uvést Pärtovo Credo jen
proto, Ïe mûlo náboÏensk˘ obsah.
Sice jsem ho bez pfiedchozího
schválení uvedl v premiéfie v roce
1979, ale komunisté se mohli zbláz-
nit. A podobné to bylo s Bachovou
hudbou – Matou‰ovy pa‰ije, Janovy
pa‰ije, Velká m‰e h moll – nic se tu
nesmûlo hrát, protoÏe to je religiózní
hudba! KdyÏ pak zakázali uvádût
Pärtovo Credo, byl to poslední im-
pulz k tomu, Ïe jsem se i s rodinou
rozhodl emigrovat do Ameriky. Eston-
sko jsme opustili v lednu 1980.

âeskou hudbu jste nejen uvádûl
koncertnû, ale pofiídil jste i mnoho
jejích nahrávek.
Se Skotsk˘m národním orchestrem,
kter˘ jsem vedl v osmdesát˘ch le-
tech, jsem nahrál v‰ech devût Dvo-
fiákov˘ch symfonií, v Detroitu jsem
uvedl celou Mou vlast, Slovanské
tance ve Skotsku, nahrál jsem Ja-
náãka i MartinÛ s Bambersk˘mi
symfoniky, tfii symfonie ZdeÀka Fibi-
cha s Göteborsk˘m orchestrem…

Na ZdeÀka Fibicha jsem se chtûla
zeptat. Proã vás zaujal právû tento
ãesk˘ skladatel?

To byl velk˘ romantick˘ skladatel.
KdyÏ se nûkdo ve svûtû zeptá 
na Fibicha, odpovím mu: „A vy 
neznáte toho ãeského Schuman-
na?“ Nejkrásnûj‰í pfiídavek je 
jeho Poem.

V roce 1994 jste se Symfonick˘m
orchestrem hl. m. Prahy FOK 
zahajoval PraÏské jaro. To bylo 
nedlouho po sametové revoluci…
A na to jsem velmi py‰n˘. Bylo to
pfied va‰ím prvním prezidentem,
kterého jsem si velmi váÏil pro jeho
inteligenci a ‰irok˘ rozhled. Vím, Ïe
k roli prezidenta patfií zúãastnit se
kaÏdoroãního zahájení festivalu, pro
nûkteré z nich to musí b˘t protivná
povinnost, ale Václav Havel to na

sobû nedal znát. Mou vlast miluji.
Je to jedna z nejkrásnûj‰ích symfo-
nick˘ch skladeb vÛbec. Rád bych ji
dirigoval je‰tû jednou. Podle mého
názoru je nacionalistická – a já se
za to slovo nestydím, protoÏe na
nacionalismu není nic ‰patného,
kaÏd˘ národ – âe‰i, Estonci i Ruso-
vé – vyjadfiuje kulturou svou jedi-
neãnost, kterou hluboce proÏívá.
Tak proã nepouÏít tohoto slova? Je
silnûj‰í a lépe vyjadfiuje obsah neÏ
merkelovsk˘ „patriotismus“. Hud-
bou mÛÏete vyjádfiit cokoli. Vezmûte
si jen ·ostakoviãe. O ãem v‰em je-
ho hudba mluví!

Zmínil jste Arvo Pärta a jeho 
religiozitu.

Estonsko dalo svûtu jednoho z nej-
vût‰ích skladatelÛ souãasné hudby.
AÏ do své Tfietí symfonie, kterou mi
vûnoval, rozvíjel postupy moderní
hudby, poté v‰ak jeho skladby  za -
ãaly mít religiózní obsah. Pärtovy
skladby se ãasto jmenují stejnû.
 Jeho zaloÏení, znalosti, láska k to-
muto svûtu jsou zhmotnûny v jeho
skladbách. KdyÏ jste otevfiení, na-
leznete je tam. Pfiiznám se, Ïe tím
náboÏenstvím nejsem pfiíli‰ nad‰e-
n˘. Ale jeho skladby mají dvû tváfie.
Podobnû  jako ·ostakoviã – na jed-
né stranû politick˘ obsah, na druhé
stranû hravá a radostná muzika.
Ov‰em to je demokracie – mÛÏete
tvofiit, jak je libo.

V záfií pfiijedete na Dvofiákovu Pra-
hu s Estonsk˘m národním orches -
trem, s kter˘m u nás pfiedstavíte
kromû jiného i Brucknerovu Symfo-
nii ã. 4 Romantickou. Jak˘ je vá‰
vztah k Brucknerovû hudbû?
VÏdycky se mû publicisté ptají, která
je moje nejoblíbenûj‰í Brucknerova
symfonie. Odpovím vám i nyní: bu-
deme hrát âtvrtou, takÏe je to âtvr-
tá! Pro Brucknera je dÛleÏit˘m mís-
tem Linec. Narodil se poblíÏ, v Ans-
feldenu, chodil v Linci do uãitelské-
ho ústavu. Já osobnû povaÏuji osu
VídeÀ – Linec – Praha za nejdÛleÏi-
tûj‰í místa evropské hudby. Eston-
sko je tomuto teritoriu ponûkud
vzdálené. Proto se v Tallinu ptáme,
jak Brucknerovu hudbu hrát. 

A k ãemu jste do‰li?
Odpovím lapidárnû: Nechte se pfie-
kvapit. Ale abych aspoÀ nûco nazna-
ãil – velmi se tû‰ím, Ïe budu hrát
zase v Rudolfinu. Dvofiákova síÀ je
koncertní sál s úÏasnou akustikou,
podle mû tou nejlep‰í na svûtû, sly-
‰íte tam kaÏdou notu a navíc doká-
Ïe pojmout obrovské mnoÏství zvu-
ku. To usly‰íte bûhem Brucknera!
Moc se na ten koncert tû‰ím. Praha
pro mû vÏdycky zÛstane Prahou, je
to mé milované mûsto.

Estonsk˘ národní orchestr ov‰em
není brucknerovsk˘ orchestr, jak
sám fiíkáte…
…a proto v Praze zahrajeme i Sibe-
liÛv Houslov˘ koncert d moll, kter˘
je nám velmi blízk˘. Vystoupí s ná-
mi Nicola Benedetti, velmi dobrá
skotská houslistka, navíc krásná
a je‰tû k tomu moc milá – myslím,
Ïe se máte na co tû‰it. Zvlá‰È kdyÏ
usly‰íte i skladbu Úsvit estonského
skladatele Heino Ellera, skladatele,
kter˘ studoval s Rimsk˘m-Korsako-
vem v St. Petersburgu. Vidíte, zase
se mi tam míchá ten Leningrad…
Víte, já diriguji nepfietrÏitû od roku
1960. A mohu posoudit kvality jed-
notliv˘ch tûles. Estonsk˘ národní
orchestr je bájeãn˘ orchestr, jehoÏ
kvality v posledních letech rostou
a zvy‰ují se. Ov‰em záleÏí na tom,
kdo tento orchestr diriguje…
■ Alena Sojková

R O Z H O V O R

S estonsk˘m skladatelem Arvo Pärtem (vpravo) pojí Neeme Järviho hluboké
pfiátelství. Pärt vûnoval Järvimu svou Tfietí symfonii. Na snímku z roku 2015.

Léto trávíval v Pärnu i Dmitrij ·ostakoviã. Na snímku s Neemem Järvim (vpravo)
a tehdy mal˘m Paavem Järvim (vlevo)
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